157-10014-10083

Date : 08/06/95
Page : 1

JFK ASSASSINATION SYSTEM
IDENTIFICATION FORM

AGENCY INFORMATION

AGENCY : S5S5CIA
RECORD NUMBER : 157-10014-10093
RECORDS SERIES HEARINGS
AGENCY FILE NUMBER 13-H-02

o oo e v oo Som At S Atar Saar Saae A CIEE CEES RIS X IEE BN EER R NN CxEr kNP YOS fevR e vevs Seww J60R e waas Saan mane snae GE $F A S KD X S GER SR e o el SED YU MU S S S v e dmen e e e e NN N (L (N N S D (O e A S S

DOCUMENT INFORMATION

ORIGINATCOR : SSCIA .
FROM : BISSELL, RICHARD
TO :
TITLE : R-1097
DATE : 09/10/75
PAGES : 84

SUBJECTS : BISSELL, RICHARD

LUMUMBA, PATRICE

DOCUMENT TYPE : TRANSCRIPT
CLASSIFICATION : UNCLASSIFIED
RESTRICTIONS : 1A, 1B

CURRENT STATUS : RELEASED WITH DELETIONS

DATE OF LAST REVIEW : 09/25/98
OPENING CRITERIA
COMMENTS

s B A R R sy R S O TR T S TS v v s vk 0K AOFR A e A Sads S AKEN AREP ARED REE A TRy A0 XD TR RS (XIS (e O ) HE R v v e e 4446 #808 JARl RALL LS LAar LAk A S G CEEN M e T R KPR IR SR AR ROC (R CORN HER O P TS S v v g S8 S8 5

[R] - ITEM IS RESTRICTED
HW 50935 DocId:32423481 Page 1



ST iy Ay

£’ Cr1adRaLifancE L

A
il

E

ke

Report of Proceedings

Heariﬁg held before

Senata Select Committee to Study Covernmental

Operations With respect to Intelligence Activities

Wednesday, Septembar 10, 1%75

Washington, D.C.

(Stenotype Tape and Waste turned over
to the Committee for destruction)

WARD & PAUL

410 FIRST STREET. 8. E.
WASHINGTON, D. C. 20003

(202) 544-6000

SECRET




(%%

3

L)

i
i

Phong {Ares ;'02) 544

wARD & FPAUL

210 Furst Sheel, 5.0, wWastingron, DG 2a0al

i
¥§§R"‘
h#\“

]

TESTIMONY OF

Richard ¥. Bissell

NUMBER

Bissell
Bissell
Bigsell
Bisaell
Bissell
Bissell
Bissell

Bissell

Exhibit
Exhibit
Exhibit
Exhibit
Exhibit
Exhibit
Exhibit

Exhibit

EXHIBITS

{Exhibits were retained by counsel.)

TOP SECRET




LR
)-
|

oy

RPN
RS %'

Wedhesday, September 10, 1975

Pngne {Arsa 702) S48-6

United States Senate,

Select Committee to Study Governmantal
Operations with Reapect to
Intelligence Activities,

Washington, D. C.

The Committee met, pursuant to notice, at 2:20 p.m.,

in Room .608, <Capitol Hill Hotel, Senator Gary W. Hart
presiding.
Present: Senator Hart of Colorade (presiding).

Also present: Frederick A. O. Schwarz, Jr., Chief

WARD & Fauw

Counsel; Curtis R. Smothers, Minority Counsel; Frederick

Baron, Rick Inderfurth, Paul Wides, Rhett Dawson and Joseph

piGenova, Professional Staff Menmbers.
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Senator Hart of Colofado. Mr. Blasell, will you

stand and be sworn.

Do you awear that the testimony you are about to give

Prong [Ares 202) SA4-6000

ig the truth, the whole truth and nothing but the truth, 80

help you God?

Mr Blssell. I do.

senator Hart of Colorado. The same circumstances

apply as applied under your previous experiences before: the

Commlittee. vou have the right under our rules to have &

(e

member of the Committee present at all times if you choose.

[
[

g e s

And you have alsoc your Constitutional right to counsel if you

et
—

ao choose. vou do understand?

Mr. Bissell. 1 uynderstand.

Senator Hart of Colorado. We will be under way now.
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Mr. Baron. You are appearing here voluntarily today

without counsel?

Mr. Bissell. I am.

o0k

o
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TESTIMONY OF RICHARD N. BISEBELL

Mr. Baron., Mr. Bissell, since we have talked with you

1ast about the subject of the Congo we have taken testimony

from a number of witnesses. The first that we would like to

gure you will recall, was the chief of the African Division.

He indicated to us in his testimony that he had a number of

talks with you, probably in the summer or fall of 1960,

i

i

turn to is Broneon Tweedy, who in 1960 and 1961, as 1 am \
|

|

!

where the prospect of assassinating Lumumba wag raised.
What can you tell us about those discussions?
Mr.rnisaell. 1 am afraid I can't tell you anything.

1 don't remember the specific discussions with him. It seémsé

to me, however, entirely to be -expected that such conversa-

tions took place. I think I testified previcusly, but in any

WARD B PALL

case, I remember assigning Justin o0'Donnell to study

bt
o

the possibilities and to make plans for the assassination or

—
o

elimination of Lumunmba. And since that was in the aAfrica

—
-3

area, I think '1€ most unlikely that I would have done that

(%9

without saying something toe the pDlvision Chief about it.
Mr., Baron. Mr. Tyeedy's testimony was to the effect
that he was in fact not being informed of some on-going

gperation ©r some instruction that was contemptated, but

L Wt

yather that you and he were discusasing the feanibillty of

assassinating Lumumba.

I

pid such dimcusgions take place?

PRI RN 5. F
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‘Mr. Bimssell, I don't happen to remember them, but

it seems to me entirely probable that they did. And {f he

said so I would certainly accept that,

Frang (Arss 202) 288-4000

Mr. Baron. And would you assume that if such dis-

cussions took place they would have taken place in the summer
or fall of 19607

Mr. Bissell. Yes.

Mr. Baron. Would such discuasiona have involved planning
for an actual assassination mission?

Mr, Bissell. Yes, planning for, but not necessarily

any authorization to take specific steps to implement such
a plan.

Mr. Baron. Would planning discussions in the sense

WARD & FAUL

that you are using the term included sending instruments cof
agsassination to the Congo?
Mr. Bissell. They might have, although again I

don't happen to remember that. I am aware, I think, that

there is a record that something was said, but I had no
racollection that‘things went that far, But that still could

have been included in what I mean by the term "planning and

+

preparing”.

Mr., Baron. Did vou give Mr. Tweedy any specific
instruction as to steps he was 'tc take to further a plan
to assassinate Lumumba?

Mr, Bissell., I may have. I don't remember them. The

TOP SECRET

430 Faryt Speeer, S £ Washing?




Prane (Area 207 1.4.4-6000

Fl
]
<
&
a
o
3
<
X

ap00 3

110 F st Sleeet, & F., Wainngint, [N

only clear recollection I have is of what I think was

the initial discussion on this matter that I had with Justin
o'Donnell. And I pelieve that he and I had that alone, in
other words, that Mr. Tweedy Was not present in the dls-
cusslon I had with o'Donnell.

Mr. Baron. We will turn later to £filling out the
details.of your éonversation with Justin O'Donnell.

For the moment, sticking with Mr. Tweedy's testimony.
ne also testified that during this same period of time he
composed cables that went to the Chief of Station in Leopold-
ville inquiring at to 1f.the Chief of Station could gain access$
to Lumumba for the purpose of assassinating him.

pid you send such cable?

Mr. Bissell. 1 would think the record would show

whather they were sent. 1¢ they were waent the record would
presumably also show if I signed them. and 1 expect that
if they were Bent 1 would have gigned them. But 1 don}t
happen at this distance in time to remember the specific
cables.

My, Wides. 1f you had sent cables of that kind,

Mr. Bissell, would they have gone in the pormal channels out
from the African pivision, or might they more likely have
gone on a restricted basis from yourself to the Statien
chief without -=

- Mr. Bissell. I think it is very probable that it would

TOP SECRET
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have been the latter, although given the fact of conversations
with the Division Chilef, presumably he would have been on the
distribution for these cables; fsut probably it would have
baan restricted to the Director or the Deputy Director or

the Division Chief, and probably Mr.Helms'Deputy.

Mr.Baron. It was Mr. Tweedy's testimony that although
he composed such cables, they went out, as ¢ar as he could
racall, under your signature or from your cffice,

Mr. Bissell. Phat would be a very normal procedure.

Mr. Baron. Do you recall discussing with Mr. Tweedy
the fact that he should write such cables, whether or not you
recall the specific cables?

Mr. Bissell. I really don't.

Mr. Baron. Mr. Tweedy also testified that the cable é
traffic that he was sending to the Congo was part of a.back ané
forth communication in which he was receiving information fromi
éhe Chief of Station in Leopoldville about the kind of
access that he could gain to.Lumumba.

pid you read such cables from the Chief of Station in
Leopoldville?

Mr. Bissell. T am sure I did. 1 don't remember it
specifically. ’

Mr. Wides. Do you recall the question of access
being one part of the exploration that you were doing?

Mr. Bissell. Yes, that indeed would have been a key

TOP SECRET
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part of it.

Mr. Wides. Do you recall that being so?

Mr. Bissell. I don't specifically recnll‘it. But
since I am clear that at least in the case of O'Donnell, and
I now presume in the case of Mr. Tweedy, I authorized and
indeed directed this planning and preparatory activity. A
major part of this would have been a search for ways in
which acceass could be gained,

¥r. Baron. And what kind of access were you looking
for at that time?

Mr, Bissell. Obviously I would say the access of an
individual who for cne reascn 6: another could get close to
Lumumba ,

Mr. Baron, In the summer and very early fall of 1960
this would have been access to Lumumba for the purpose of
assassinating him rather than snatching him from U.N. custody?

Mr. Bissell. Well, it could have been for the pur-
pose really of eliminating him from his thenpolitical acti-
vities. And that could have been assassination, or it
could have involved some form of incapacitation, it could
possibly have been, in your words, snatching him so
that he could bhe put into the custodf of what we regarded
as friendly authorities.

Mr. Baron, Would you have sought information from

the Chief of Station on whether he could gain access to

TOP SECRET
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Lumumba for the purpose of poisoning Lumumba.

Mr., Biesell. It could very well have, That was ong
method of elim%nation, and that was QSViously thought about
at the time as part of the planning, and almost certainly
we would have been in touch with the Chief of Station to see
if he could gain access for that purpose.

Mr. Baron. Were you also in touch with the Chief of
station to seek access for the shooting Lumumba?

Mr. Blsaell. I would guess that really the questions
to the Chief of Station would have had to do with gaining acce
for whatever method -- an access that could be used for
whatever method of eliminating Lumumba might be aimple,
practical andlworkable. And 1 doubt if the question would
have been a different one, depending on the device or weapon
to be used.

Mr. Baron. To retrace something you said a moment
ago, if Mr. Tweedy had authored cables seceking information
from the Chief of Station in Leopoldville about gaining
access to Lumumba, you would have approved such cables?

Mr. Bissell. Yeas, I would most certainly have.

Excuse me. Let me elaborate on that.

Given the procedures and relationships in effect,.
think Mr. Tweedy, on the basis of an oral a;thorization from
me, would have had the authority to send such a cable without

my signing off on it. But in a matter of this gensitivity

TOP SECRET
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T think :it highly likely that he would have drafted the
cable, initial?d it and sent it to my office for dispatch.

Mr. Baron. And you wouldn't dispute his tesatimony that
he did so?

Mr. Bianell.\ Oh, no. His testimony seemed ta me to be
absolutely consistent with my racollections, which, alaa,
are somewhat inform.lwguwnt

Mr. Baron. Would your discussions with Mr. Tweedy have

{nvolved discusasing the posaibility of poisoning Lumumba?

Mr. Bissell. I suppose BO.
Mr. Baron. We have also taken testimony from the man

*

who was Chief of Station in Leopoldville during this period ofi
time, from mid-summetr of 1960 throughout 1961, and he testifieé—-
Mr. Bissell. Would you remind me who it was?
Mr. Baron. Off the record for a moment.
(Discussion off the record.}
Senator Hart of Colorado. pack on the record.
Mr. Baron. While we were off the record we explained
the arrangement under which the Chief of Station would
testify before the Conmittee under alias. And we will refer
to him here today as.the Chief of Station, or by his alias,
which is that of Victor ledgman. ‘
Mr. Bigsell, when the Chief of Station testified before

us he indicated that at some point in the late summer or

early fall of 1960 probably toward the latter part of August

TOP SECRET
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or the very.first days in September, he recaived a cable from
CIA headquarters to the affect that a messenger will come

to the Congo who you will recognize, and who will bring in=
structione which you are to carry out.

pid you send such a cable to the Chief of Station?

Mr. Bissell. I could have.

put I have perhaps & pecullar reason for questioning
whether in this particular casell did. And my reason is
the following.

vou will notice that the cable you have just shown me
that was sent out by the Director of Central Intelligence in
jate August, the cable was released by his initials. And
it bears the notification that the only other distribution
was to be to Mr. Helms, who was then, you will remember,
Deputy -— MY deputy.

Now, it is virtually inconceivable to me, given my
knowledge of and involvement in this operation, that the
Director would have gent a cable, denied circulation to me
and had it circulated to Mr. Helms, if I had been in
washington. and I suspect that we could establish on the
record that I was on vacation when the message you have Shown
me was sent.

Mr. Wides. That was in early August?

Mr. Baron. Let's introduce as Exhibit No. 1 for

+this session the document that you are refarring to, which

TOP SECRET
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is a cable dated August 26, 1960, from Allen W. Dulles to
Leopoldville., And this cable includes the paragraph:

"In high quarters here it is the clear-cut conclusion

Phons |Ares F0F) S44-40080

that {f LLL continues to hold high office inevitable result
will at best be chace and at worst pave the way for Communist
takeover of the Congo with disastrous conseguences for the
prestige of the U.N. and for the interest of the free world
generally. Consequently, we conclude. that his removal must

be an urgent and prime objective, and that under exiating

"

conditions thia should be a high priority of our covert actionI

i
|

{The document referred to was

marked Bissell Exhibit No. 1

for‘identificntion.)
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Mr. Baron. Mr. Bissell, would LLL refar to Lumumba
in this cable?

Mr. Bissell., I believe 80.

Mr. Baron. And isn't it unusual that this cable
bears the designation Allen W. Dulles as opposed to Director?
Mr, Bissell. That 1s unusual.
Mr. Baron. What does that signify?
Mr. Bissell. 1 believe this cable was drafted by the E
blrector himself. That would be my inference from the farmat.i
Mr. Baron. And does this appear to be Mr. Dulles’ initiais
which are blurred in the copy we have? 4
Mr. Bissell. They may be_there, but in any event, the
releasing signiature is definitely his.
If I may complete the answer to Yyour question, for the
reason i have gliven you, My gurmise is that I was not
in Washington, and probably on vacation, when this was
sent. I suspect that I might be able to dig out calendars
and establish that if it became very germane.
If that is the case, it is gqulte possible that the
cable you asked me about stating that a messenger would
soon arrive in Leopoldville was sent alse in my absence.
Mr. Baron. If such a cable was sent in your absence
would you be apprised of it upon your return to headguarters?
Mr. Dissell. I suspect S0, Yes. In this case I would

be almost certain that I would.

TOP SECRET
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Mr. Baron. And what would Buch & cable have referred

Mr. Bissell. Wall, I suppose just what that said.

Explicitly it refers, as you quoted, or characterized it, to

a tmessenger with instructions to be followed.
Mr. Baron. And who was that messengar to be? !
Mr. Bissell. I have no idea without digging back into thg
traffie,

Mr. Baron. And were those instructions ralated to

the assassination of Lumumba?

Mr. Bissell. It certainly sounda ss 1f they were
related to his elimination in one way or ancther.

Mr, Wides. why is that, Mr. Bissell?

Mr. Bissell,. Just because the method of transmission
is peculiar, and suggests._high sensgitivity, But it seems
to me, on the basis of what you hve told me of the message,
it can be only inference.

Mr. Baron. And one means of eliminating Lumumba con-
templated at CIA headguarters at this time would have been
an assasaination?

Mr. Bissell. Yes.

Mr., Baron. In the testimony of the Chief of Station

who was in Leopoldville at that time, he made the representa-

tion -- let me back track for a moment,.

Mowr e ;.‘,'r [T

Did you ever discuss with Sidﬁgf—Gottlieb the assassination

TOP SECRETY
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Lumumba?

Mr. Bissell, I think it is very probable that I did.

Mr. Baron. what would these discussions have involved?

PSP,

Mr. Wides. Excuse me. Was Mr. Gottlieb at that time

- —

Moo (Args 202) 345-6009

science advisor to yourself?

Mr. Bissell. I believe he was. I would answer that

question definitely if the record shows that he had not yet
taken that position. But I am almost sure -- I had better
not say that. Assuming that he had assumed the position
of sclence advisor, I think that my answer would stand, that
1 very probably would have consulted with him.
Mr. Wides. For the reccrd, while he was science adviscr

to the DDP, was he also an official of the TS5D component,

or was that a separate =--

WARD M PALIL

Mr. Bissell. No, he was not. Hls assignment to my

office was his full time and sole reaponsibility.

o
.o
c
<.
™.
)
[
.
c
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Mr. Baron. aAnd you say that you probably &id dis-
cuss with Sidney Gottlieb the assassination of Lumumba.

What would have been the substance of those discussions?

20803

Mr. Bissell, It would have been discussing with him
possible weapons or other means to use. When he was my

science advisor, I frequently used him as in effect llaison

o Washangron, 5.0

with the Technlcal Services Division, the person who had
peen a member of it. And he knew the personnel and he knew

a great deal about their pregrams. I presume that if I had

AT R eat Sirett, S OE
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had such %ﬁicuaaions with him I would have been asking him to
give thought to ways and means.

Mr. Baron. And you were asking Mr}rgotélieb, then,
to think about the technical means by which an assassination
could be carried out?

Mr. Bissell. Correct.

Mr., Wides, That is an assumption that you were, or
can you recall now?

Mr. Bissell. No, it is an assumption -- it is an in-

ference, if you like, from the clrcumstances, I think it is:
C H

5
gquite likely that I would have had such discussions with him

'assuminq, as I believe to be true, that he.was the science

advisor at that time.

Mr. Wides. But you have no recollection?

Mr. Bissell. No.

Senator Hart of Colerado: Excuse me, Mr, Daron.

I am going to have to go to vote, and I would just
like the record to reflect your acriulescence that there is
noe committee meﬁber here if in fact that is the case.

Mr. Bissell. I do so acquiesce, and I am happy to
continue.

Senator Hart of Coloradé. Wwith that understanding
you are willing to continue?

Mr. Bissell. Yes.

Senator Hart of Colorade. Thank you very much.

TOP SECRET
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Mr. Baron.  Did you have any Other kinds of discussiong

with Sidney Gottlieb about the assassination of Lumumba?

Mr. Bissell. None that I remember.

Prons {Ares 70Z) 424000

Mr. Baron. pid you discuse with Mr.fpottli;b your
conversations with Justin O'Donnell?

Mr. Biseell. I just have no recollection of that.

Mr. Baron. Did Mr.Lfbtt}%ep come to you and report to

you on his conversations with Justin O'Donnell about the

assassination of Lumumba?

|
Mr, Blasell. Again, I am sorry, I Jjust have no 1

recollection one way or the other.

Mr. Baron. Did Mr. Egtﬁléeb make you aware that he had

%

in his shop, or he knew how to obtain the means to assassin- :

ate Lumumba?

wWaRD & PAUL

Mr. Bissell. Well, I certainly was aware in a general

way that various means were available in the Technical
Services Division, I don’t know whether I obtained that
information specifically from-Mr. Gottlieb, but probably I

did obtain some of it through him.

GRoi

Mr. Baron. But however you obtained this infermation,
you were aware that the means were avallable to assassinate
Lumumba?

Mr. Bisse;l. I think yeu put it too specifically.

1 was aware that aé part of it is on-going activivy. The

rechnical Services Division did a lot of work in the develop-

10 F oyt Sireel, S.E., Wasmngtan, 10
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ment of various waapons of a sort appropriate for a clandes-

tine service. And I was aware, I am quite certain, that

these included polisons, type of firearms, and a whole range

of capabilitles. But my bellef today, and my reccllection,

Pnone {Area 207) 544-6000

is that I -was aware of these as the products, I repeat, of
an on-going development program which lteelf was not tnrgetted*
at any type individual or operation.

¥r. Baron. And with wheom did you have discussions of
technical means that might be used to assassinate Lumumba
other than_gidney Gottlieb?

Mr. Rissell. I do not knoew., I could have had with
Mr. Roosevelt, whom I think was still the head of the Techni-

cal Division. I don't believe it would have been any but

those two.

waRD B PAUL

Mr. Baron. This would be Cornelius Roosevelt?
Mr., Bissgell. That 1s correct.

Mr. Baron. Did Mr. .Gottlieb express to you his

reluctance to participate in an assassination plan?

Mr. Rissell. I don't ever remember his so doing.

SE00)

Mr. Baron. Did Mr. Gottlieb appear to he willing to

see what he could do to obtain or develop the means to be

Vigamingian, 1.0

used in such a plan?
Mr. Bissell. I really don't have any recollection that

would enable me to answer that. I do believe that -- if

he had demurred strongly, and urged its abandonment, or

210 Ferat Steret, 9. E.,
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opposed it, I think it ie likely that I would have remamberad
that position on his part, because I do remember very clearly
Justin O'Donnell's reaction. And since I don't :ememﬁer

any such negative reaction from Mr. Gottlieb, my inference is
that there probably wa; none.

Mr. Baron. The Chief of Station in Leopoldville at
that tiﬁe further testified to us that in very early
September he recelved a visit from Sidney'GottligE_in the
Congo. .

pid you sent Mr.tgggtlieb to the Congo at that time?

Mr. Bissell. Probably, if he went there, I certainly
would have been fully knowledgeable of it.

Mr. Baron. And you would have approved his wvisit?

Mr. Bissell. Yes. )

Mr. Wides. Particularly if this occurred when he was
your sclence advisor.

Mr. Bissell, Right.

Mr. Wides. 1= it correct that he would only have
gone there pursuant to your direction?

Mr. Biassell. Correct.

Mr, Baron. What were Mr.lcottlieplg_instructions, or

what was his mission at that time?

Mr. Bissell. I do not ¥pow.I can draw inferences from
the cir;umstances that have already been mentioned.

Mr. wWides. In the course of his duties as your sclence

TOP SECRET
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advisor, did he take fraguent trips abroad?

Mr. Bissell. I would say infrequent. It Beemed to me
there were one or two others. .

Mr. Wides. = Would these E}ips be involved with
highly sensitive operations as distinct from asclentific
evaluation?

Mr. Bissell, I believe that for the most part they
would not have been involved with highly sensitive specific
operations, but rather would have Involved consultation with

people in the fleld on the effectiveness of devices, tech-

niques, procedures, underdevelopment in the Technical

Services Division.

Mr. Wides. And given the unusual of his going to the
Congo if he did in connection with clandestine operations
there, you would have no recollection of that today?

Mr. Bissell. I don't have any recollection of that
today, no. This is the first time I realized, since many
years ago, that he had made such a trip.

Mr. Baron. Would he also have been aware that he
had made such a trip?

Mr. Bissell. Well, the Chief of Station obviously,
Bronscn Tweedy, cbviously. Quite probably the Director,
but not certainly. And several others.: I assume that Mr.
Helms would have known about it at the time, because there

would have been some kind of cable traffic, and I strongly
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suspect that Cornelius Roosevelt would have known
about it,

Mr. Baron. Did Mr,. Ept;lieb's’trip have anything to do
with the assassingtion of Lumumba?

Mr. Bissell, I don't know, since I don't remember the
clrcumstances, I really can't asay,

Mr. Barcn, Would you assume that_Mr. Gottlieb's trip

have had sometﬁihg to do with the assassination of Lumumba?

Mr. Blssell. I think it might very well.

Mr. Baron. And again we are talking about the plot
to assassinate Lumumba rather than Lumumba's ultimate demise? |

#r, Bissell, Correct.

Mr, Baron,If Mr, Gottliebfﬁ visit related to the plet
to assassinate Lumumba, would such a sensitive operation

}have been made known to Bronson Tweedy?

Mr. Bissell. I belleve so, speclally in the light
of the fact that apparently this possibility had been dis-
cussed with Bronson Tweedy more than once.

Mr, Baron. Is it possible that Bronson Tweedy would
have been cut out of‘the actual mounting of an assassination
operation despite the fact that the feasibility of an
assassination had been discussed with him?

Mr. Bissell. Yes, it is possible.

Mr. Baron. Was that the case?

Mr. Bissell., I don't remember. But if you ask me to

TOP SECRET
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guess, I think I would == I think my guessing would come down

glightly on the side of his having been cut out rather than

knowledgeable.

Mr. Baron. Why would that be?

Mr. Bissell. Well, I repeat, 1 am guessing about this,

and the reascning that leads me to make that re@ark is that
my recollection is that my assignment to 0'Donnell was very
narrowly held. And I do not remember discussing that assign-
ment with Bronson Tweedy. And so 1 think there is a real
possiblility -- and it is a guess, trying as best I can to rec
struct what was going on at the time, but not based on any
recollection of actual  discussions -- but my guess, as I Bsay.,
wourld come down very slightly on the gide that O'Donnell’s
asaignment was not known to Bronston Tweedy, and that he, there-
fore, was cut out of this phase.

Mr. B;ron. And would have been cut out of knowledge
of Gpttlieb's visit to the Congo?

Mr. Bissell, Could have been, although that is
more unlikely. It seems to me that if he was being cut out
of knowledge of the specifiec Eperation, that he would have
had to be knowledéeable of the visit, and would have been
giveﬁ an explanation of the visit other than the postulated
true explanation.

Mr. Baron. 1n the light of that, Mr.Bissell, is it

1ikely that the cable trafflc that Mr. Tweedy describes going
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back and forth batween himself and the Chief of Station

in the Conge concerning gaining access to Lumumba could have

unbeknownst to him related to gaining access to Lumumba for

the purpose of an assassination plot that was further‘along

the line than Mr. Tweedy knew?

Mr. Bissell. It could have. I would put it another f

way. It seems to me that the information gleaned in that
interchange was probably an input to the planning --.the prep~-
atory acdtivity that identif; with O'Donnell.

Mr.

Baron. To repeat for a moment, Gottlieb’s

.visit to the Congo would have been known to the Chief of Sta-
tion, yourself and Director of Central Intelligence, and
possibly Bronson Tweedy?

Bissell.

Mr. 1 think probably Bronson Tweedy, and

almest certainly a few other people.

-

I repeat, I think

Cornelius Roosevelt would have known of it, I think Richard

Helms would have knwon of it, and T think several others.

I am making a distinction hetween those who would have Kknown
of the vialt, an event that wouldrnot be easy to keep secret
from a number of people in the Agency, and knowledge of the
true purpose of that vigit, if indeed its true purpose vere,
as was suggésted.

Mr. Baron. Did you have any discussion with Richard
Helms about the assassination of Lumumba?
Dissell.

Mr. I don't rememher -— walt a minute. No,

TOP SECRET



I believe Iudid not with Mr. Helma.
Mr. Baron. You paused for a moment there., Was there
soma discusaion that you were thinking about that could have

related to Lumumba?

Prone {Ares 202 2845000

Mr, Bissell. Yes.

1 think what came into my mind was a later and

subsequent conversation with Mr. Helms sometime after.

And this had to do with O'Donnell, and I seem to remember

Mr. Helms making a remark that he was a somewhat -— OR
occasion a somewhat unsable person. And at that point the sub-~
ject may have com& up with Mr. Helms. put my impresslon 1=
that any such conversation with Mr. Helms was a good deal

later,

Mr. Hides. Mr. O'Donnell indicated that after he spoke
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to you and told you that he would not participate in the
assassinationleffort, that he went eséentially nextdoor to
your office, to Mr. Helms' office, and recounted his dis-
cussion with you to Mr.‘Helms.

Do you recall any discussion about that time that

Il

Hlelms might have come back to you to find out about?
Mr. Bissell. Let me explain, the dim recollection
that I have just volced of a conversation with Helms after

the termination of 0'Donnell’s assignment, and Helms comment

5.E., wasmnaten, DG

on it. But I still believe that Mr.Helms did not know of

this untlil after what I would refer to as the termination of

3310 Fart Bhierl,
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O0'Donnell's inveolvemant, which was the cccasion you have

referred to.

Mr. wWides, It wae .not deacribed by Mr., 0'Donnell

the termination of an assignment.

Peang {Ares 202) S44-6000

Mr. Bissell. All right, that is my phrase, but as I

have already testified, my’recollectidn -- and it is recollec-.

tion ~- is that Mr, O'Donnell came in to me -- I thought it
was a matter probably of at least several weeks, but I

eould be wrong on the timing -- after I had originally

given him the assignment, and expressed both his personal

reluctance to attempt to carry it out, and his belief that

it was the wrong way to proceed. Whether he so stated to Mr.
o'Donnell, it certainly was my decision at that time that it

be dropped. And to the best of my knowledge and belilef,
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no further actlon was taken.

Mr. Schwarz. By "it" in that example do you mean the
assassination of Lumumba, or 0'Donnell’'s involvement in the
assassination of Lumumba?

Mr. Bissell. At any rate, O'Donnell's invelvement,

3

the project that he had been asked to plan and prepare for,
that that would not be continued,

Mr. Baron. And that was the assassination of Lumumba?

Washingien, 03.C. 000

Mr., Dissell. Yes. 4

5%,

Mr. Schwarz. vou mean one officer comes in and gives

you a negative; and then you decided to turn off something

410 Farst Streer,
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that you had been looking into for weeks because one

officer says he wouldn't do 1it?

Mr. Bissell. To turn it off, or at least if it be

Phone (Args 202) $44-6000

continued, to change not only the pecple connected with it, but

probably the whole modus cperandi. And the reason for that

.

decisién, insofar as I can recollect !t, is, my grave concern
that, given O'Donnell's reaction, there was a risk that the
planning of such an operation would be blown.

Mr. Schwarz. You mean if it was done he would expose
the ceonversation?

Mr. Bissell. Something of that kind could happen,

Mr. Pawson. Who were you worried about O'Deonnell in

that case exposing it to? Certainly not the press.

waARD & PALL

Mr. Bissell. I can't recally answer that, except by
surmise, but I do remember that this had been in my mind

a very sensitive assiénment to him, limited -- with the

knowledge of it to be limited very narrowly even within the

Agency. And it is difficult to separate recollection from

inference on occasion. PBut I seem to recollect that after

this conversation with him I wanted this put very much on

the back burner and inactivated for quite some time.

Mow, that doesn't rule out the possibility that some

action through cbmpletely different channels might have gone

forward. But the best of my recollection is, I viewed this

110 Furtt Shreal. 5.5, Wastnngton, TR 20003
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not only as terminating the assignment fnr him, but also
as reason for at least postponing anything further along that
line.

Mr. Schwarz. Who had knowledge within the Agency of your

Prone (Ares 702] 54 -6 000

assignment to o'Donnell and italtrue.purpose.

Mr. Bissell. I would guess that --

Mr. Schwarz. Not guess, who daiar
Mr. Bissell., I don't know. what I was going to Bay is
that I think the Director did.

Mr. Schwarz. Guess, think, don't know. You have got to

have & basis, Mr. nigsell, for testifying to something.

My, Dissell. All right.

The basis is, as has been in so much of my tastimony,

how business was conducted within the Agency at that time.

WaARD & FaUL

mhere had been, as the,Exhibit 1 cable suggests, there had

already been consideration at high levels in the Agency and
elsewhere of the elimination of Lumumba. Obviocusly I had

been involved in conversations with the Director on that sub-

jeck. civen the way business was conducted, I would infer that

I would have told the pirecter of my assignment to 0'Donnell.
Mr. diGenova. Mr. Bissell, you are telling us that

you don't remember this, is that correct?

R FIGTL TN 0.C. nnal

Mr. Bissell. That 1s right.

N
e

Mr. diGenova. vou have seen this Exhibit No.

oo
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"In high quarters here it is the clearcut conclusion
that if LLL continues to hold high office inevitable result
will be chacs”

And then it goes on and says:

"Consequentiy we conclude that his removal must be an'
urgent prime objective and ﬁhat under existing conditions
this could be a high priority covert action”

That is dated August 26, 1960, algned, according to your
identification of his sign;ture, by Mr. Dulles personally.

And it follows by one day a meeting in the White House of the

Special Group attended by the President of the U.S., where
Dulles said he would proceed -=

Mr. Barcn. I don't think this meeting was attended by
the President.

Mr. diGenova. Excuse me, attended by Mr. Dulles --
where he said he would proceed as vigorously as the situation
permitted. And it was agreed that the planning for the
Congo would not necessarily rule out consideration of any
particular kind of activity which might contribute to getting
rid.of Lurumba.

Does that in any way refresh your recollection about
what was happening at that time?

Do you remember anything independently of what Mr.
pulles was talking to you about? We had trouble areas in the:

world, including Cuba, and the African Continent in particular!

TOP SECRET




-Does that rafrash your recollectien -in any way

independently?

Mr. Bissell. Well, my recollection, I think, 18

pretty clear about the atmosphere at the time. And I think

Prong {Ares 2021 54.4-6000

it ia quite eloquently described in the cable which you

have juét quotgd. And I have already said that I think
probably, from the evidence of the format of that document,
1 was absent from washington at the time when it waa'sent.
put I certainly would have seen that when 1 returned, and

it certainly would have been the ‘gubject of conversation

between Dulles and myaelf. It is for that reason that I

o]
(o]

draw the inference that Justin O'Donnell's assignment would

[
T

have been reported by me to Allen Dulles.

—
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M. diGenova. But you personally don't remember
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discussing this with Mr. Dulles?

Mr. Bissell. No. .

Mr. diGenova. You conclude now that you must have be-
cause of the physical evidence?

Mr. Dissell. Could I just interrupt for a moment to

noo i

say, I used to see Mr. Dulles almost daily during these years.

e

Tt was rare that we would meet without touching on perhaps

asever]l on-going operations o plans or [T osSpects. and this,

L Warkneton,

over a period of several years. 1t is not, I think surpris-
ing that rarely have I been able in the course of my testi-

mony to say. I specifically remember a particular meeting, and

ALG 1 et Berrt, S B




aven roughly what was sdid of it.

Mr. diGenova. Mr. Bissell, that is somewhat important|

obviously, because the ldea is to try, if possible, to estab-

lish what the precise facts were.

Prigne {Area T07) 3446000

Now, I am sure you don't mean to say that the f.asusas.tainat—*E
tion Sf a foreign leader blurs into the everyday activity of
the Agency because it was so0 commonplace -=- or is that what
you mean to say? ’

Mr, Bissall. No, I don't. But I do mean to say
that; the Agency had put a top priority, probably, on a range
of different methods of getting rid of Lumumba in the sense
of either destroying him physically, incapacitating him, or
eliminating his political influence. And a conversation :

about this particulay facet of what was a many-sided attack on’
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the problem doesn't stand out in my mind.
Mr. diGenova. What you are saying, then, i3 the de-
tails of any specific day or meeting or cable you don't

recollect, but you don't have any trouble recollecting the

fact that the assassination of Lumumba, among others,

oony

-

was part of a strategy at that time, if needed?
Mr, Bissell. Yes.

Mr. Baron. And that was part of a strategy at the

Watnmgiun, 0LC.

level of the National Security Council as well as within the

SE.

AGency?

L0 Farat Siree:r,

Mr. Bisscll. believe that the language quoted would
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8o indicate, vyes.

Mr. Schwarz, Did you attend any meeting of the National
Security Council?

Mr. Bissell. I don't remember any on this subject,
and I don't think I d4id. I very rarely attended the NSC
as such, or its so-called planning committee. Robert Amory
was the agency representative on that, and I have already
said -- well, I did not by any means always, I would say not
more than half the time, attended Soecial Group meetings.

Aand since I also think Iwas out 5: town when that was
sent, it seems to me highly unlikely that I was at the Special.
Group meeting the day before that cable was sent.

Mr, Baron. I think we should introduce for the record
as Exhibit 2 the memorandum for the record of that
Special Group meeting of August 25, 1960, which records Mr.
Dulles being present, and does nqt list yourself as one of
the participants. And it contains a paragraph substantially
as Mr. diGenova related it where Gordon Gray, who was at
that time Special Assistant to the President for National
Security Affairs, commented that his assoclates -- and we have
teétimony by Thomas Parrott, the Secretary who took these
minutes, that Mr. Gray's associate was a euphemism to refer to
the President.

(The deocument referred to was
marked Dissell Exhibit No. 2 for

identification.}
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Mr. Biasell. Correct.

Mr. Baron. "Mr. Gray commented that his associates
had expressed extremely strong feelings on the nacessity for
very straightforward action in this situation, and he wondered
whether the plans as outlined were sufficlent to accomplish
this.

“"Mr. pulles replied that he had taken the comments ré-
forred to seriously, and had everylintention of proceeding as
vigorously as the situation permite or requires, but added tha
he must necessarily put himself in a position of interpret-
ing instructions of this kind within the bounds of necessity
and -capability. It was finally agreed that planning for the
Congo would not necessarily rule out tconsideration' of any
particular kind of activity which might -contribute to
getting rid of Lumumba™ .

Then the next day after this meeting Mr. Dulles
gends out the telegram or the cable that we have already
discussed.

Mr. Bissell. Right.

Mr. Baron. Would you assume that Mr. Dulles'cable,
which was sent to Leopoldville, wmas a direct outgrowth of
this meeting that he had attended the previous day?

Mr. Bissell. Obviocusly, sir.

Mr. Dawson. Do you know?

Mr, Bissell. I think there'is no gquestion on

TOP SECRET
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basis of the documents.

¥r. Baron. Do you assume that assassination was one
of the meana of removing Lumumba from the scene that is

contemplated within the language of Mr, Dulles' cable?

Prone [Ares 202} S44E008

Mr, Bissell. correct -- and also the language reported

in the minutes of the Special Group.

Mr. Baron. And that would be in esaence language-~-

elaboration of that point, you may remember that I perhaps un=

fortunately used the word r~ircumlocutious” in earlier testimoay

|
Mr. Bissell, Could I just interrupt to say in 1

L

i

|

n

to describe the way this kind of topic was discugsed. This
1s a prime example of it. When you use the language that
no particular means were ruled ocut, that is obvipusly what it

meant, and it meant that to everybody in the room.

WARD & PAUL

Mr. Wides. Meant what?
Mr. Bissell. Mesnt that if it nad to be assassination,
|

that that was a permissible means.

Mr. Baron. And that this was permissible in the eyes
of the President, whosge- sentiments == who was being repre-
sented at the meeting by Gordon Gray?

Mr. Bissell. At jeast permissible by his representativer

sitting in the Toom. You den't use language of that kind l
except to mean in effect, the Director is being told, get

rid of the guy, and if you have to use extreme neans up

410 First Diresl, .E., Wathinglon, 0.C. 20007

to and including assassination, go ahead.
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Mr. Baren. And in effect the Diractor is being told
that by the Preuideni?
My, Bissell. Right.

Mr., Barcn. Through his representative?

Srgne (Bres 202] 384-6000

Mr. Bissell. Right.

Mr. Schwarz. bid Mr. Dulles tell you that President

Eisenhower wanted Lumumba killed?
Mr, Bissell. I am sure he dldn't.
Mr. Smothers. Did he ever tell you even clircum-

locutiously through this kind of cable?

Mr. Bissell. Yes, I think his cable says it in effect.

Mr. Smothers. was this a thing that was clearly under—f
stood here by everyone? What was that in your experince with’

the Agency that had prepared you to understand this kind of

4
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coded dialogue, if you will? Was assassination something
that was discussed fairly often?

Mr. PBissell. No, I would say really very infrequently,
very infreguently even discussed, let alone attempted.
But I submit that the language.just guoted from the minutes
of the Special Group was not language internal to tﬁe Agency,
it was language from a Cabinet level committee.

‘

You may remember another document that was offered earlier

in my testimony which was again minutes of a Special Group

meeting, and it quoted Livingston Merchant, the State Depart-

ment representative, again asking if there was no way to get

310 Fresl SUieel, 5 £ Wasrungton, (.0, 20001)
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rid of the Castro leadership in that case. I am sure you
remember that document.

Now, when senior political cfficers meet in a Cabinet
Committee, especially when some kind of a record is being
xept, they do talk around a subject of that kind. But it
doesn't mean that it is obscure or not underatcod by anyone

there. I believe in both of these caces it is perfectly

clear == in the first Livingston Merchant case it is clear that
he was ralsing a guestion at to whether physically getting

rid of these people was possible, and in the second casge, the

one just guoted here, i+ geems to me that -- i{f you like to
call it that -- the consensus of the Speclial Group was that
"no means chould be excluded in the effort to get rid of
Lumumba” .

And that, I repeat, is not CIA language. 1f it is
gobbledegook it is on a good high level.

Mr. Dawson. Is Mr. Gray in this cable or memorandum
for the Special Group on August 25, 1960, conveying the feeling
of his assoclate, which we have identified clearly as
President Eisenhower?

Mr. Baron. Moving back now to the testimony of the
Chief of Statlon who was in Leopoldville in 1960, he said
that shortly after he received this cable that a méssenger
would come whom he would recognize and who would give him

instructions to carry out. He received a visit from Mr.

TOP SECRET
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iGottlieb. And we have discussed that visit. He then goes

on to testify that Dr. Gottlieb gave to him, or told him that

he would very shortly thereafter recelve, some lethal biclogi-

Pnone {Args 207] S44-6000

cal substances, and the tools for administering those sub-

stances, namely, a syringe, gauze masks, and rubber gloves.

Were auch lethal biclogical substances sent down to the
Congo?

b s Mr. Bissell. I don't know. I assume the record shows
one way or the other. I don't have a recollection of that.

I was really rather surprised on the occasion of

the earlier testimony to have it reported that they had been
sent.
Mr. Baron. Would you assume now, hearing this testimon}.

that indeed such substances were sent to the Congo?

WARD & FAUL
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Mr. Bissell. I think what you have told me, repeating

P
b

the evidence of the Station-Chief,that Dr. Gottlieb told

7

_him to expect that, is that correct?
Mr. Wides. The testimony 1s that the materials were

brought by Pr. Gottlieb or essentially arrived while he was

ongl

there, and .that he went over their use with the Station Chief.

That doesn't refresh your recollection at all with regard --

Mr. Bisgell, No, it doesn't, But I am sure if the

L Waskingion, DLC.

R

Station Chief so testified it is correct, there is nothing
in mind that I remember that would be in conflict with that.

Mr. Baron. It would not have heen against the policy
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at that point for the AGency to have proceeded to the point
of mending poison to the Congo?
Mr. Blmsell. Ne, it would not.

Mr. Wides. You draw a distinction before between what

Pnane {Args 202} 5446000

vou called the planning stage and the implementing stage. I

take it it was not common to send lethal means by the use of

gsuch a highly unusual messenger to a forelgn country and

turn them over to a Station Chief as distinct from experi-

menting in the laboratory in Washington?
Mr. Bissell. The phrase I used, or trled to use,

most of the time was the phrase of planning and preparaticon

versus the phrase of implementation.

Mr. Wides, By -implementation do vou mean simply the

actual commencement of ==
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Mr. Bissell. Of an active assassination, yes.

To answer your first guestion as directly as 1 can,
it was the practice, if I rememher correctly, that devices
or agents, biolegical agents, or other things of this sort,

that some atocks of these werc kept in certain major stations

raon s

1
overseas.! I would be very surprised if that were not the
case, and had not earlier been the case in the

and in the(

wWisksngton, DL,

big organizations.

L5

Mr. Wides. These were lethal biological agents?

Mr. Bissell. I suspect,yes.

210 Farst Stesnt,
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Mr. Dawson. And the purpose for these stockpiles would

have been -=

My, Bissell. In case there was 2 sudden need for thelir

Phgne (Ared 202) 544 -60O00

use, 8o that there would not be a logistic preblem.
Mr. Dawson., To use for what? To kill people?

My. Bissell. I suppose BO, if they were truly lethal

agents.

Mr. Wideé. You Bay you suspect B80.

et
al
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Do you have any recollection that you were at the time

Bz

aware of such stockpiles abroad?

Mr. Bissell. 1f there were 1 am sure I was aware of

jt, and I seem O remember that in the two biggest overseas

stations there were one or two or threa staff members who in

effect represented the Technical gervices Division.
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1 could be wrong on this, but that, for what it is worth, is

/
my recollection of the organizational pattern.

Now, to come back .to your guestion again, however, it would
indeed have been rather unusual to aend such materials -~

a specific kit, if you like, of this sort -- out to & rela-

tively small station, unless planning for their use were

%]
£

guite far along.

4w
o

Mr. Wides. 14 it fair to say. then, that Your

Iav]
v

dichotomy between planning and your use of the term imple-

mentation would mean that i€ -- let us take 2 different

oot

example —- & sniper rifle and speclal bullets were sent

A16 Fust Sreval, 5 EL Warinatan. 0.0, 70002
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to the city where they were to be used, and there was re-
connalsaance, and every step necessary to actually carry out

the execution, that the implementation as far as your use

Pnong (Aras 202) 342-6000

of the material would not start until someone actually picked

up the rifle and pointed it at him?

Mr. Bissell. Let me try to sharpen it by reference,
if my memory serves, to the Dominican Republle, It is there,

if I remember, that submachine guns were sent down to the

Station by CIA., The State Department never authorized the
release of those to the anti-Truiillo plotters. And I
believe they never were released.

Now, in that case, to take that example, I would say

that implementation would have started at the moment that yowu

turned those over and they passed out of our control.
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would say that as long as any weapon of any kind remained
securely within the Agency's control, that you were still
short of what I would call --

Mr. Schwarz. Doesn't that turﬁ on the nature

of the order to the Agency personnel who has them?

UL

Mr. Bissell. It does, right.

Mr. Schwarz. In the Lumumba case, was the AGency

person who had the lethal agents authorized to use them to

S L. Waskangins, [l

kill Lumumba?
Mr, Bigsell. To that gquestion I do not know the answer.

Clearly the Station Chief had been not only authorized but

110 F usl Sireer,
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encouraged, as we have developed == as you have developed --
in this testimony to seek out individuals who might have
close access to Lumumba for the purpose of hostile action
against him., Clearly the Station Chief was then sent, or
a kit was then brought out toc him and put in his possession,
presumably so that if and when an individual with s3uitable
access and other appropriate clrcumstances materialized and
authorization was given, if it w;s 8till required, the
operation could proceed.

Mr. Baron, Let me see if I can refresh your recollec-

tion on that one point, whether authorization had been given.

S

The Chief of Station testified that when Sidney Gottlieb

S -

gave him polson or instructions in the use of poison, he
alaso made it very clear that these were for the purpose of
assassinating Lumumba, and ihat he should proceed to carry
out the assassination of Lumumba if it were possible, that theé
use of poiscon was not a sine gqua non te the assassination,
if he could find another way to do it, that would be fine,
but that it was clear that he was to proceed with an assassin-
ation operation if he eould find a way to do it successfully,
Mr. Bissell. Accepting that testimony, then, the
authorization was given.
Mr. Schwarz. -But we are dealing with your testimony,
Mr, Bissell. WE have his testimony, and your comments on his

testimony doesn't add much to the record.
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Mr. Bismsasell. - No.

Mr. Schwarz. Did you or anybody else, as far as you

know, authorize him to do the act?

Phans (Ares 202) 5446000

Do you recall any fact which beara upon that? Or is

your mind ablank on that subject?

Mr. Bissell, I am afraid, as far aa recollection is
concerned, that my mind is a blank on that subject. I know
the Committee doesn't find inference particularly helpful,

but I would strongly infer .in this case that such an author-

ization did pass through me, as it were, if sia -Gottlieb

gave that firm instruction to the Statien Chief,
Mr. Baron. You say passed through you, From what
source would it have passed?

Mr. Bissell,. From the Director. As I would recon-
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struct the sequence of events, the Director, after the meet-

ing and the cable in late August, made it clear that this was
to go forward -- to me that this was to go forward if and
when feasible circumstances permitted it, and it was on that

basis.that I would have authorized 'Cottlieb to deliver by

ragal

word of mouth such instructions from the Station Chief.

s

That is a highly unusuval procedure, even in a sensitive
matter of this sort.

Mr. Schwarz. What ig unusual about it?

5.E.. Washungion,

Mr. RBissell. That the authorization should have been

by word of mouth rather than by cable. I don't mean a cable

110 Farat S1reet,
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getting it forth in as many words, with you this would have
been identified with a project name by thia time, and it is

most unusual that even with a highly sensitive project that

the nature is known to very few, probably only to the Station
Chief itself.

What I would have expected is an authorizing cable saying,

implement project such and such.

Mr. Schwarz. But in the normal ‘course.of CIA
assassinaticn activity, 1f I may use that term --

Mr. Bissell. In the abnormal course.

Mr. Schwarz. -~= you would have been instructed by
Mr. Dulles to do something?

Mr. Bissell. Instructed or authorized.

Mr. Schwarz. And then you would have spoken to or
cabled some other officer?

Mr. Bissell. Correct. And knowing Mr.‘§5tt1ieb,
it is literally inconceivable to me that he would have acted
beyond his instructions.

Mr, Baron. The Chief of Station, to be fair to his
testimony, indicated that he was greatly surprised when he
received such instructions, and he was doubtful about the
practicality of pulling off such an operaticn, at the
least he was convinced it would be difficult. But he did
say =-- he added that as a f$irly junior Chief of Station he

might have checked back before he could have mounted such an

TOP SECRET
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operation. But‘hm added that he bellevadthe assassination

was expected of him, and he left Mr.'g;}tlieb with the im-~

pression that he would proceed to try to perform such a mission

Phona {Ares 202] 544-6000

Mr. wWides, He also cabled. (

Mr. Baron. HNow, the next step that the Chief of
Station took after Mr. gptt%ieb departed from the Cpngo,
according to his testimony, was to cable to headquarters
for confirmation of such an extraordinary mission.

Did you receive such a cable from Leopoldville?

Mr. Bissell. The record would have to show that,

don't remamber it,
Mr. Baron. The Chief of Statlon also testified that
he shortly thereafter received confirmation back in cryptic

fashion to the effect that he was to proceed with the in-
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structions to carry out the instructicns he had been given.

Bid you sent such.confirmation to him?

Mr. Bissell. I assume so, if the cable went out.

Mr. Baron. And that confirmation would have come
from yourself directly as opposed to Bronscon Twéedy Or anvong
elase in the African Division?

Mr. Bissell, Probably,

But again, if you have that cable, the initials would
show who signed off on it, and so on.

Mr. Schwarz. These cables have not been found.

Mr. diGenova. The Committee is making an effort teo find

210 Finyy Sreees, S8, Washington, (3.7, 3190 1

TOP SECRET




Fhone {Areas 2027] 548-6000

-
>
x
L3
«
o
T
«
H

el

A0 Fuost Sleee, 5 £, Washingtan, 0.C,

them, and the AGency has not been able to produce them yet.

Mr. Bissel}. If it is any help for me to gay, this
sounds highly likely as an account if it ig estaklished, as
evidence seems to have established, th&t p}. Gottli;; brought
such instructions, I would expect the Station to seek con~-
firmation. And I would expect,given the background, that
thnt'confirmation would have heen forthcoming, And I would
also be almost certain that I would have signed off on such
a cable, or signed such a cable, initialled it, even if it
had been going to Mr. Dulles for final approval.

Mr. Baron. These events occurred in early September,
which was prior to your conversations with Justin O'Donnell
about the assassinatien of Lumumba?

Mr. Bissell. Yes,

Mr. Baron. S0 at that point an assassination mission
had in effect been mounteq in the Congo?

Mr. Bissell. Right.

Mr. Baron. After you spéke with Justin O'Donnell,
did you send a cable to Leopoldville to stand down the
assassination mission?

Mr. Bissell. Again, I would have to go back to the
record.

Mr. Wides. WAs it your testimony earlier that you

have no reccllection of discussing with Mr. Gottlieb the.

possible assassination of Lumumba?

TOP SECRET
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Mr. Bissell. I thought I testified earlier this
afternoon that I might well hawediscussed it with him, but
I don't have a specific recollectlon.

Mr. Wides. Let me read you an excerpt from your testi-
mony on June 11, where Mr., Schwarz was asking you about your
convaersation with Mr. O'Donnell, and your request that he
investigate, in your words, the pessibility of assassinating
Lumumba. And then on page 54 -~ we should mark this --

Mr. Schwarz. Just read it in.

Mr. wWides. "pid you tell him this in connection with
making plans te go see the passer of the polson, Mr. Gottlieb?;

"Mr., Bissell. I think I probably did.” I

Wwas that a ecollection at that time that you had
sent O'Donnell to see Pri_QQttlieb?

Mr. Bissell. No, I think that comes in the category
of inference rather than recollection, because I den't re-
mgmber specifically tellingﬂpr. Gottliehb.

-
Mr. Wides. Or speaking to Dr. Gottlieb, explaining

the possible means to 0'bonnell?

Mr. Bissell. I don't recollect‘it.

Mr. Baron. In the testimony of the Chief of Station
in Leopoldville he said that during his visit with“;;l
Egttligp, as I have related, he was extremely surprised when

he received these instructlons. And the instructions were

so specific that he wanted to be very sure that the authoriza-
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tion for this mission was equally as specific. And he probed
iﬁf; Gottlie; on the source of the authorization, and ssid --
something to the effect, who authorized this mission,

The answer was, it came from the top, or something to
that effect.

And then the Chief of Station pushed on to pin it down.
and the response he got from Dr. Gottlieb was, something to
the effect that —-

Mr. Schwarz. Will you read the exact answer?

Mr. Baron. I will read you from Mr. Hedgman's testi-
mony. At page 30, quoting from the testimony of the Chief
of Station in the Congo at that point, testifying under the
alias of Hedgman, the Chief of Station said:

"In essence I must have ~- and again I am guessing
as to what my wording was -- must have peinted out that this

was not a common or usual Agency tactic, and I may have

probably said that I had never heard of it being done -- which

"1 had not, never in my training or previous work in the

Agency had I ever heard any reference to such, in my recollec-
tion at least, such methods. And it is my rececllection, I

asked on whose authority these instructions were issued.

"Mr. Wides. And what did Mr. Gottlieb reply?

"Mr. Hedgman. It is my recollection that he identified
the President -- and 1 cannot -=- the President of the U.5. --

and I cannot recall whether he said the President or whether

TOP SECRET
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he identified him by name”.

€
]

Then the testimony proceeds to the bottom of page 31:

“Mr, Wides. Can you recall whether he said ‘the Presl-
dent' or 'President Eisenhower'?

"Mr. Hedgman. I cannot recall whather he just aaid --
whether he said the President or whather "he said President
Eisenhower.

"Mr, Wides. But it was one of those two, is your
best recollection?

"Mr, Hedgman. I would say almost certainly”.

Further down the page Mr. Hedgman continues:

"I nave trigg to go hack in my mind on that, and I
think, I believe -- but again now this one is pretty loose in
my mind == it was something to the effect that the President
had instructed the Director”.

And then on page 33 Mr. Dawson says:

*you are not the least unclear whether or not Yyou
came away with a very clear impression that the President's
name had been invoked in some fashion?

"Mr, Hedgman. Yes, I came == certainly that is my
recollection”.

Did Mr. Gottlieb make you aware at this point that he
rad made such a representation to the Chief of Statien?

Mr. Bissell. { have no such recaollection.

Mr. Barcn. Was Mr. ‘Gottlieb authorized to make such

TOP SECRET
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a representatlon ¢hati:the President of the U.S5. had authorized
the assassination of Lumumba?

Mr. Bissell. I can't answer that question. But what

probably occurred was --

Prgne (Ares 202) 544-5000

Mr. Dawscn. Wait a minute, Let's not do it that way. |

Is there any doubt that you would have undertaken --

assuming that you did so instruct Mr._pottlieb to carry this
poison into the Congo -- that you would have done this with=
out Mr. Dulles'® authority?

Mr. Bissell. There was no possibllity.

Mr. Dawson. Is there any doubt in your mind that you
would have then assumed that Dulles had recelived the

president's okay to do so?

Mr. Bissell. wéll, I might well have believed that the

WARD & PAUL

Director was proceedﬁng under the mandate of the Special

Group as reported in the minutes of the meeting.

My. Schwarz. Did you tell GCottlieb anything about
hl

President Eisenhower?
Mr. Bissell. I probably did, but I don't remember.

Mr. Schwarz. Did Dulles tell yocu anything about

¥

Prasident Eisenhower?

B
Eanieinan

SATHN

Mr, Blssell. He aimost certainly would have told
deal about that meeting.
Schwarz. By that meeting ==

pigsell. The Special Group meeting.

210 First Sireet, 5.6, Wasreogton, D.C. 70003
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I think it is probably unlikely that Allen Dulles would have
said either the President or President Eigenhower even to me.
I think he would have said, this is authorized in the highest
quarters, and I would have known what he meant.

Mr. Baron. And you have communicated that to Mr,
Gottlieb?

Mr. Bissell. I could very easlly. )

Mr. Schwarz. Is all of that line that we have juat

went through could and would and might, and inference, or

is any of that recollection?

Mr. Bissell. I am afraid it has to be described as

:g ;

inference,

...a,_r'..i-gi.;_;;@;,‘_ e

Y 2

Mr. diGenova. But vyou didn't make up the minutes of

T et

Special Group meeting on August 25 and you didn't make up

cable which Mr. Dulles signed either, did you?

TR

K
2

Mr. Bissell. Ne.

Mr., diGenova. S0 that was actually sent out, wasn't

Mr. Bissell. Yes.

My, diGenova. And Mr. Dulles wasn't one who used
highest quarters, was he?

Mr. Bissell. Yes -- and alsoc the minutes of
Special Group referred to Mr. Cray's associaﬁe.

Mr. Wides. And your testimony a mement ago in respense

to Mr. dawson's guestion was, even though this fell within

TOP SECRET
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what you regarded ae the planning stage, this meaning if it
occurred, Dr.AGqE}%igb taking the poiscn to the Congo, that
you would not have taken that step without the approval of

the Director, was that your testimony?

Mr. Bissell. What I will:now say at any rate is that
the mere act of taking the kit to thé Congo I would classify
as still in the planning stage. But if it be taken as es-
tablished that Mr. Gottlieb took specific instructions "to
implement", I would say that we had then passed intc an im-
plementation phase.

Mr. Wides. Let me read to you from your testimony on
June 11, and then ask you a question based on that.

On paée 54 Mr, Schwarz said:

"Wwho authorized you to tell Mr. O'Donnell to take steps
to move toward assassinating Mr. Lumumba?"

v

And you sald: "No one”.

And then Mr. Schwaéz:.

"Did you inform the White House of that?”

"No. "

"To the best of your knowledge did anybody inform the
White House of thét?"

"My . Bissell. To the best of my knowledge, no.

"Mr. Schwarz. Why did you seek to assassinate Mr.

Lum mba?

"Mr. Bissell. I didn't seek to assassinate him.

TOP SECRET
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told the members of the clandestine service to make plans
and develop the capability so to do If it were approved and

ordered,"

Prone {Ares 03} 544-800C

Now, in regard to your answer that no one had told vou
to tell Mf. O'Donnell to take steps to move toward assassinat-‘
ing Mr. Lumumba, I take it that reading that now in the
context of other information we have, that anawer was not

intended to mean that -- page 54 ~- you were not then testi-

fying affirmatively that no one had spoken to you at a higher !
level about trying té assassinate Lumumba, but merely in i
regard to your discussion with O'Donnell, which you did recallé
Mr, Bissell. My recollection ~- and this I will des-
cribe as a recollection, it may be faulty -- is that it was

my own idea to give 0'Donnell this assignment. He had, I

.o
o
-
Y
L4
b=}
&
“
3

believe, recently completed some other, or there was a change

of position of some kind, and he was available. And given

the background which has here been established this afterncon,

I believe it was my notion to give him this assignment in

parallel to any other thingsthat were still going forward.

2001

It would have been. unusual to have advised anvybody

[N

outside the Agency cf a specific assignmenf to an individual

of that sort.

Washogtan,

Mr. Wides. And the implication of the lack of authori-
zation from above yourself, or discussion with anyone above

yourself, was confined simply to the glving of the asignment

410 Farw Strect, S0,
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to Mr. O'Donnell?

Mr. Bissell. That is correct.

And it is my Tecollection, as I have testified in
part earlier this afternoon, that when Q'Donnell came later
and declined the assignment and expressed the view that this
was not the way to solve the problem, that I shut off the
O'Donnell operation completely.

Mr. Wides, Let me go back to that {f I can. Mr.
O'Donnell's teatimony, which I believe we went over with you
when you testified, we might ask you to see now if ¥You have
any different recollection.

In essenée it is the following: that you called
him in and asked him to go to the Congo for the purposes
of trying to see if Lumumba could be assassinated, that
very evening you asked him, right at that moment, and it was
toward the end of the day, as he recalled it, yvou agked him
to see Dr. Gottlieb; that Ee expressed reservaticn about
assassination, but did go down to seeTDr. Gottliqb. And
gpr. Gottlieb discussed with him several lethal means, and he
immediately came back to vour office and sald, I won't
do it, and raised legal guestions, moral gquestions =-

Mr. Dawson. I don't think he testified that he imme-—
diately came backl

Mr. Schwarz. The same day.

Mr. Wides. Same day -- and that he then went

TOP SECRET
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door, as I say, and discussed it with Mr. Helms.

-

i

This is Mr. O'Donnell's testimony.

£
LT SELE i

Mzr. O'Donnell further testifiegd that he told you he
would be willing to go to the Congo to explore the possibilicy !
of neutralizing him in other ways, and that shortly there;fterl
in the space of a few days went to the Congo. And I balieve
the record suggests that he was there from Qctober through
December, and that while he was looking into the possibility
of trying to get Lumumba out of the property away from effect- :
ive custody of the U.N. with the thought that if the
Central Congolese Government obtain control of him, they might;
try him for capital crimes, and this m?ght result in his :
physical removal, And this was mooted by Lumumba's escape and
recapture and death, and he then came back. :
Is it still your recollection that there was a period
of several weeks between the time you broached the subject
©f an assassination and the time that Mr. O 'Donnell
expressed his epposition to it?
Mr. Bissell,. I shouldn't bhe firﬁ on the several weeks.
But my recollection of the course of events differs in, 1
enly one -- or is inconsistent with his recollection
reported it in only the one respect, that the impres-
carried away was that at a minimum some days -- and

I had thought a periocd of at least a week elapsed between

my giving him the assignment and his coming back to decline

TOP SECRET
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the assignment and recommend & different approach. What
you further quote from his testimony I had not remembered, but
it does now seem to me that I do remember -- part of my
original reccllection was that when he came back to me I have
several times used the phrase, this was not the way to deal
with the problem of Lumumba. And that is wholly consistent
with his having proposed other means of neutralizing Lumumba
short of using physical vioclence on him directly. I do seem
to reccllect that.

And although I had not remembered it, I do now seem to
recollect that he went out there.and with the asaiénment,
mest of it in his recollection rather than mine, of looking
at other ways of neutralizing Lumumba. But my recollection
simply differs from his on the matters of the timing and how\
soon he came back.

Mr. Wides. Do you recall when you proposed to Mr.
Harvey, in what I think we concluded was most probably very
early 1961, that he explore executive action capability,
and that two people who had bkeen cut in in some way on earlier‘
considerations or explorations of assassination, and two
people whom therefore he might discuss this with, were Mr.

'Tﬁ'andi§idney Gottlieb?

Mr, Bissell. I can't say honestly that I recollect

that, But especially with respect.tokﬁottlieb, this would

have been absolutely -- I am reasonably sure that is what

TOP SECRETY
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I would have done.

Mr. Wides. But you don't recall suggesting -- -or if
he brought it up, approving ~- his discussing it with them, in
part from a security angle, because Mr. Gottlieh had already

L — -
been cut in, s0 to speak, with regard to prior considerations
of assassination possibilities?

Mr. Bissell. Well, I ami!sorry te have to retreat
the inference. I think I would have encouraged him to talk

to them myself. And I don't think I would have particularly

worried at that point about the security implications.

Mr, Wides. Do you recall why vou would have encouraged:

e R .- -
him or suggested that he speak to!&ﬁﬁﬂmﬂ slivcce [V
m d"
Mr. Bissell. No, unless gisiahW BN "rg had had some
connection with this operation. And I don't remember what
the circumstances were.
Mr. Baron. Do you recall an agent who went by the
cryptonym of QJWINN that I believe we discussed in your
earlier testimony?

I dimly remember that there was such,

Mr. Baron. Do you recall that he worked for O'Donnell

in the Congo and was sent there bygmﬁnmmﬂ @ﬂﬂ@m@lwho had

recruited him in Eurcpe?
Mr. Bissell. I didn't recollect that.

Mr. Wides. Does it ring a bell of any sort?

TOP SECRET
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Mr. Bigsell. Well, there was an agent recruited in
Eurcope who was used against the Lumumba faction in the
Congo. .

.Now, the agent I have in mind, he was extremel& success-
ful. He made a deep penetration of not only the Lumumba
sympathizers, but also of those individuals physically lo-
cated in Eurcpe who were supplying Lumumba with money, and in
some cases giving him logistic Support. This agent was ob-
viously engaged in an extremely hazardous business, bécausc
i1f his cover had been blown he certainly would have been,

I think, killed.

ﬁow, this may be the agent in question. I deo not
remember that agent aver being put under O'Donnell's control.
But,if.O'Donnell wag given the assignment to find ways of
neutralizing Lumumba, given that assignment to O'Donnell
when he went out there, it is very possible that this
agent would have been put in touch with him.

Mr. Schwarz. Why did you pick O'Donnell, incidentally,
for the initial assignment, the part that was killing him,
as opposed to other methods of neutralizing him?

Mr. Bissell. My recollection is that I regarded him
as highly competent in the craft, I think correctly. I
regarded him, I think incorrectly as the events turned out,
as a very tough guy in the sense this guy Harvey had,that

such reputation, and I think with hindsight deserved it.

TOP SECRET
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Mr. Wides. And you had had contact with him in regafd
to his being Station Chlef in = uring the U-2 program?

Mr. Biassell. Yes, I guess 50O. And other contacts. I

had known him in the agency.

Mr. Baron. Let's see if this refreshes your recollec-
tion on the use of QJWINN. He subsequently became the
principal asset in the ZRRIFLE program undar Harvey's
direction?

Mr. Bissell, Yes.

Mr. Baron. And Harry apparently arranged with

o4
2
<
&
[
<]
[
<
4

‘&ﬂﬂﬁﬁﬁﬁ_who was supervising QJWINN in Europe, to have QIWINN

spot potential assets for the ZRRIFLE program in Europe.
Does -rthat refresh your recollection as to QIWINN's
mission in the Congo?

Mr. Bissell. It suggests to me that the man I had

in mind was not QJWINN, but a different agent. And T don't
remember, 1 don't remember a thing about it.
Mr. Baron. What was QJWINN's mission in.the Congo?

Mr. Bissell. I can only surmise that he had some

connection -~ that either he had the means of "getting clese
to Lumumba", or that he had connections that might provide --

Mr.Baron. I will represent to you that there is a

210 Farst Street., 5.E., Wastungton, D.C. 26003
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by William Harvey in his
capacity a=s Chief of 5taff D to[%wnm &ﬁﬁ?é}witn a copy
going to Bronson Tweedy that describes QJWINN, and talks at

great length about hia mission in the Congo, without pin-

Phons (Arss 202) 5446000 ~

pointing it. The memo talks about the fact that it is an
extremely sensltive operation, and that QJWINN himself woulédn'

be tcld the purpose of it before he i3 sent down there.

!
d
|
i
|
|
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Does that refresh your recollection about his missiaon?

Mr, Blssell, I am afraid not.

Mr. Baron, If there were a mission in the Congo at
that point for Staﬁf‘D purposes, what would that mission have é
been?

Mr. Bissell. The Staff D was concerned with communications

intelligence, as you know. And I would surmise that a Staff

WARD & PAUL

D connected mission in the Congo would have involved

planting memns of listening to conversation or traffic or in

some other way intercepting communications, That is the
competende of staff D aﬁd its responsibility.

Mr. Baron. Planting by mecans of surreptitious entry
or by other means?

Mr. Bisgell. Yes, although Staff D wasn't concerned

with bugging people's rooms or this kind of thing. It is

concerned with true communications intelligence, or it was
at that time.

Mr. Baron. If you had informed William Harvey at the

410 Fust Stieet, 5.E., Watningion, 03.C, 20003%
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as already cut In on the discussions of an assassination
capability, would you assume that that referred to gxin:mﬂﬂflp

su#:gﬁvision of QIWINM.

Mr. Bissell. Well, it could have. It sounds that

Mr, Baron. When you told Harvey that Gottlieb had
already been cut in on the discussions of an assassination
capability, fit that rafer back tolgottlieb's activities in
reference to the Congo?

Mr. Bissell. Well, it probably referred to those -- and

perhaps to earlier discussions or more generalized discussions|

with 9qttlig§_in his capacity as scilence advisor, and there-
fore someone who would be knowledgeable of weapons of various
kinds.

Mr. Schwarz. Did you have such discussions with him?

My. Bissell. I believe so.

Mr. Schwarz. And that, now, is a recollection, I
take it from the way you are speaking?

Mr. Bissell. It is closer to that than most
of what I have to say.

Mr. schwarz. What is your recollection of the dis-
cussion with eottlieb?

Mr. Bissell. over a considerable period of monthg

when he was in that capagity =--.
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‘and wanted, and alsc to find out if the operators knew what

Schwarz. »:lWh
Mr. Bissell. I don't femémbef;
Mr. Schwarz. 13607
Mr. Bissell. I think it was 1960, And the back-
ground, as I am sure the record shows, was that Dr. Gottlieb
had been in TSD, and he had then gone for a tour of duty, I

believe, to where he continued in the same kind of

work. sut he had a much closer connection with espionage
operations and counter esplonage in the field. When I brought
him back his miasion in effect was a very broad .one,it really
was to £ind ways and means -- to concentrate on technical ways
and means, meaning by technical within the general areé of
the physical and blological sciences, of improving the effect-
iveness of all kinds of covert operations.

Now, in a sense that was-the mission of the Technical
Services Division itself. But\péptlieb'§ role was to pay

special attention to the interconnections between the

technical peocple in TSD and the operators in the rest of the
clandestine service, and to find out whether the technical
requirements that TS5D was -striving to meet were appropriate,

in other words, did they really know  what the operators needed;

]
i
i
)
)
1
+
i
'

TSD had available. It was that kind of a thing.
.Now, I had many conversations with him on that, because

thig was a success that interested me a great deal. And 1

TOP SECRET




had graat reapé&ﬁ for his jﬁdgmeht; And especially given

this Congo involvement, I certdinly would have discussed with
him, probably on a number of occasions, the availability of

means of incapacitation, including assassination.

Phone (Afea 202) S44-600¢

,Mr. Schwarz, And those discussions are prior to your
Harvey assignment?

Mr. Bilssell. Yes, I believe Bo -- yes, they would

Mr. Schwarz. Would have been or were?

Mr. Bissgell. Well, Harvey's assignment wasn't until

January of 1961, so they obviously were.
Mr. Wides, Mr. Bissell, with regard to the earlier
-discussion with your sense of authorization, you sald that

you do recall the discussions with O'Donnell, and that althouy

WARD & FAUL

you can't remember specific discussions with Tweedy, in

general vou recall that you were looking into the possibkility

et e e o e btaeam e

of exploring and planning the possible assassination of

Lumumba?

Mr. Bissell. Right.

20083

Mr., Wides. In the light of the documents from the
group and Mr. Dulles' cable that have been read, do you have
any recollection now wheher you thought at your level you
had sufficient authority that even though you had not done

so you could direct people below you to carry from thc

planning stage into the implementation stage an assassination

AL0 Feryt Steect, 5.E., Washengion, 1.C.
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Mr. Bissell. ‘I prcb;blf;so balieved. I think, how-
ever, given the context, it is3 very unlikely that I would
have taken such a gtep without clearing it with Allen Dulles.

Mr., Wides. vou say you probably so believe. Is
that based at all on & recollection, or simply inference?

Mr. Bissell. It i3 the way my mind worked then, and
probably still does. vou are asking me a question about whe~-
ther I believed I had:-authority= '’

Mr. Wides. Yes.

Mr, Bissell. A good many years ago. and I am saying
that given the evidence here and the background as it has
been developed here this afternoon, it is my recoliection
given the way my mind works, I probably did think I had
authority.

put it is also very unlikely.

Mr. Schwarz. There are two parts of your answer which
were at war with each other. On the one hand you say, based
upon having seen gome Special Group minutes and a cable,
both of which say in effect that killing should not be ruled
out as a matter of consideration ==

.Mr. pissell., Right.

Mr. Schwarz. on the cone hand you say that based

those two items, Yyou probably believe you had authority

order action?

TOP SECRET
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Mr. Bissell. 'Right.

Mr. Schwarz. Move from contemplation to action or

consideration of action?

Mr. Bilssell. Right.

Mr. Schwarz. ©On the other hand vou say, well, yes,
although I probably believed that, on the other hand I

probably spoke to Mr. Dulles about it, or would have spoken

to Mr. Dullea about it.

Mr. Blssell. You will recognize that here again I am
talking about the pattern of my relationship with him and the
way the Agency worked.

Now, here was a matter in which the authorizaticen, such
as it was, had come down clearly from the Special Group to
Mr. Dulles personally.

Mr. Schwarz. Now, we are talking about the exhibits
which show an authorization -- assuming yeu read the words’
as meaning killing ~--

Mr. BRisgsell. Not excluding, yes.

Mr. Schwarz. ——.an authorization to consider that.

Mr. Bissell. Right.

Mr. Schwarz. And that had come down?

Mr, Bissell. It had come down to me via Allen
pulles, and in terms that Allen was in effect being strongly
encouraged to pursue the course of action outlined in the

exhibit. I think under these circumstances that I would have

TOP SECRET
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gone back to him with, for instance, any cable of authoriza-
tion or cther-instruction before sending it out even if T
did believe him.
But let us say in his absence from Washington I had the

authority to send.

Mr., Dawson. You say unlike the:cagse -of the White Housd

where you would not take details back, in the case of Mr.

Dulles you would discuss thé,details of a specific operation?

Mr. Bissell, Yes.

Mr. Schwarz. But it ié not really amatter of details,
Mr. Bilssell. That is an important distinction. We have
been talking about a chaln that starts with two memos, or threq
memos. We have talked about contemplation or conside;ation,
don't rule out killing, it doesn't use the word killing, but
it could be read to mean killing, don't rule out killing from

the items to be considered.

Now, moving from doing it is net a detail, is it?

Mr, Bissell, No, I wouldn't call it a detail by any
manner of means, but I would read that language as authorizing
any decision by the Director or the Director's authority.

Mr., Schwarz. You would read the language of the two
exhibits, one of which comes from the Administration
and one of which is the Director cable ==

Mr. Bissell. Right.

i
Mr. Schwarz,. You would read the language of the Special

TOP SECRET
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Group minutes =-- -
Mr,Baron. of August 25, 1960,
Mr. Bissell. Right.

Mr. Schwarz. May I see that?

Phona {Area 202} 5445000

After talking about extremely strong feelings, atraight-
forward action, and Dulles commenting on ﬁaking this sex-
‘iously, proceeding vigorously, ‘the agreement is:

"1t was finally agreed that planning for the Congo
would not necessarily rule out 'consideration' of any
particular kind of activity which might contribute to

getting rid of Lumumba”.

Now, the first point, you read that to mean not
ruling out killing?

Mr. Bissell. Correct.

WARD & PAUL

Mr. Schwarsz. Now, was it just your testimony that
you believe that the agreement that plannipg for the Congo
would not necessarily rule out poseible consideration of -~
and now I will substitute -the word killing -- is authority
to actually order the killing =-- sufficient authority?

Mr. Bissell. May I loock again at the other exhibis,

FAGE

oS

Mr. Dulles' cable of the next day.

BT T

(Discussion off the record.)

Mr. Schwarz. Back on the record.

There is a pending gquestion.

Mr. Bissell. it is my belief on the basis of the cable!

410 Fiesd Sireet, 5 L., Wasnington, 0.C. 26003
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special Group as authorizing implementation {f favorable
circumstances presentedqthemslves. if it could be done
covertly. He speaks of targets of opportunity. He authorized,
as 1 remember the words of the cable neven more aggressive
action”.

Aand the tone of the cable clearly glves the Station
chief a lot of 1atitude and conveys 2 sense of very great
wrgency-

Mr. Schwarz. and whether or not that is a proper coen-

to discuss.

Finish the Congo. then.

Mr. Baron. 1 have one more guestion on Mr. Gottlieb's
visist. And that ig, in the light of the entire atmosphere
at the Agency and the policy at the Agency at that time,

My, Gottlieb's repreéentation to the Chief of station that

|
!
struction of the Special Group is not really gomething we needl
!
|
|
i
1
|
|
|
i

the President had instructed the DC1 to carry cut this

mission would not have been peyond the pale of Mr. Gottlieb's
e

authority at that point?

Mr. Bissell. No, it would not.

Mr. Baron. For the sake of the record,. let's
duce as an exhibit the memo that I referred to earlier
Hovember 19%60. And I will ask you one question about it.

This is a memo going from the Chief of KUTUBE/D. and that

_'u.’\' i ‘—‘iﬁa

)

L o




3 e AL AL
#

el
pad

SRR AN ety
A?§§§§ﬁ$g LY o %%%ﬁ
TSRS M SR R
kﬁk‘éﬁ %};ﬁ‘ﬁ} » Pl il é""é} ]
’A:ﬁ‘&"{"l.l“"% ‘Sy\'}i' 5 AR

tar

EXT

william Harvey

Mr, Blasell. I bellieve 8O.

Phons (Ares 202) 544-6000

{The document referred to was
marked Bissell Exhibit No. 3

for identification.)
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ceive a copy of this cable?

13
.

- ll:f.a'isxjsell'._ "I think it is doubtful. And I don't
believa I would hava. It is rather narrowly an operational
matter,

Mr. Baron, Thank you.

Next, let's turn to a cable that was sent on September
16, 1960, to Leopoldville from CIA Headquarters which we will
mark Exhibit 4.

{The document referred to was

marked Bissell Exhibit ¥No., 4

for identification.)
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Mr. Baron. This is a cahlé that we reviewed, Mr.
Bisaeell, before we began your testimony today. And I will
turn your attention to the paragraph that says:

"It is-still difficult to determine whether Mobutu
had sufficient control ;fmy ta enforce decisions announced
night 14 September. Station advised® --

And then there is a sanitized paragraph --

“Station advised two moderate Congolese politicians
'try work with key Congolese contact’' in effort eliminate .
Lumumba. Fear UN protection will give Lumumba opportunity
organization counterattack. Only solution is remove him
from scene soonest”.

Now, the night of September 14 was the night of a coup
in the Congo where Mobutu took power, is that correct?

Mr. Bissell. Correct.

Mr. Baron. And does this cable refresh your recollec-
tion as to tﬁe attitude at the Agency toward Lumumba even
after he was in U.N. custody?

Mr. Bissell. Yes. It seems to say rather clearly
that it wés still desirable te eliminate him.

Mr. Baron. WAs it still vyour recocllection, then, that
there was a continued sensé of urgency about eliminatinq
Lumumba after he was in U,N. custody?

Mr. Bissell. Yes.

Mr. Baron. And this would account in part

TOP SECRET
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that there was no:.clear order to assassination

mission affer-Lﬁmumba ﬁas ;n ﬁ;N.‘cuséodf? .
Mr. Bissell. That 13 correct.
Mr. Baron.There is a set of NSC minutes from September
21, 1960, that I would like to introduce as Exhibit 5.
{The document referred to was
marked Bissell Exhibit No. 5

for ldentification.)
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Mr. Baron. You are not listed as a participant iat the
meeting, although Mr, Duiles is present, and the foliowing

paragraph relates a remark of Mr, Dulles:

fone {Area 202) 544-5000

"Hobutu appeared to be the effective power in the

Congo for the moment, but Lumumba was not yet disposed of

and remained a grave danger asg long as he was not disposged of“{

Does that accord with your understanding of the policy |

of the National Security Council toward Lumumba even after

he was in U.N. custody?

Mr. Bissell. It does.

Mr. Baron. And the language "disposed of" would contem-
pPlate assassination at least as one means of disposing of

him?

4
2
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Mr. Bissell. As one means, as one possible means, if
necessary.
Mr. Baron. I have one further exhibit which we

will mark Exhibit 6, that is, & cable dated December 17, 1960

sent to the Director from Leopoldville,
{(The document referred to was
marked Dissell Exhibit No. 6

for identification.)

210 Furst Streel, 5.6, wayt
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Mr. Baron. And this cable deals with an incident where
an asset of the Chief of Station who 'was knownby the cryptonym
WIROGUE made an approach to agent QJWIN. And the cable says:

"OJWIN, who resides same hotel as WIROGUE, reported that

Phone (Arsa 202) 5446000

he had lived Alaska, Japan, South America, Germany and cther
parts Europe. QJWIN said, WIROGUE smells as though he in
intel business. Station denies any info on WIROGUE. 14
December QJWIN reported WIROGUE had offered him $300 per

month to participate in intel net and be member execution

saquad. When QJWIN said he not interested, WIROGUE added

there would be bonuases for special jobs. Under QJWIHN
questioning, WIROGUE later said he worked for P.B..BRIME
Service”.

Do you recall this incident?

J
2
<
&
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Mr. Bissell. 1 don't, no.

Mr. Baron. Does P,B, Prime Service refer to the

American Intelligence Service?
Mr. Bissell. Yes, it does.

Mr. Baron. Namely, the CIA?

N

Mr Bissell. Yes.

.

Mr. Baron. Do you recall anything about the formation

execution sguad in the Ceongo during this period?

Washingran,

Mr. Bissell. I take that to be a phrase used by an
agent.

(Discussion off the record.)

410 Fursy Street, S.E.,
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from the Continent of Africa an

d Qo‘to Cuba. This is the same

time period, however, it is July of 1960.

Phone {Ares 202} 544-6000

I had a conversation with you on August 6 over the
telephone. You may recall the conversation. I have in front

of me a cable which we will mark as Exhibit No. 7.

{The document referred to was
marked Bisgell Exhibit No. 7

for identification.)
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Mr. Baron. And this is a cable eent from headquarters
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to the Havana Station dated July 21, 1960. The first
sentence of the cable reada:

*"possible removal top three leaders is receiving
serious conslderation at headguarters”™,

The cable is signed by E. H. Hinkle by direction Tracy

Barnes for DDP, and about E.H. Hinkle by direction J.C. Xing,
Cﬁief, Western Hemisphere Division as authenticating officer.
Relseasing officer was Tracy Barnes.

Do you have any independent recollection of that, cable
and what surrounded its:issuance at headgquarters?
Bissell.

Mr, T don't remember it until you mentioned it

to me in the telephone conversation to which you have alluded.

Mr. diGenova. Having had some time to think about it
since we spoke on August 6, does it ring any bell at this
juncture?

It does ﬁot, I am afraid.

Mr, Bissell.

Mr. diGencva. It is apparent that this cable was
gsent out at a time when-you were having conversations in the
summer or the fall of 1960 with Mr. Tweedy and Mr. O'Donnell
concerning Mr. Lumumba, is that correct?

Correct.

Mr. Bissell.

Mr. diGenova. Did Mr. Dulles at any time during
period or prior to it or subsequent to it ever issue a

assigning assassination as an agency action?

TOP SECRET




rgtra A

Lam
it

2

5% "';:.'i

Pnone | Ares 202) 5446000

o
]
<
a
]
o]
&
<
z

Tundd

washargtan, D.C.

210 Frst Sireet, 5.6,

o .

Mr. Blasell. ﬁotié& my knowiedg;.

Mr. diGenova. Do you have any knowledge as to whether
or not Mr. Dulles knew about the issuance of this cable which
stated that the possible removal of the top three leaders in
Cuba was receiving serious consideration at headquarters?

Mr. Bissell. I don't have knowledge of that, no.

You yourself quoted internal evidence from the cable and
the one that was sent, a followup the folléwing day, suggesting

that he may have ordered it countermanded,

Mr. diGenova. The duty officer at that particular time
that evening, indicated that he had@ sent this cable, ahd that
he had been instructed, as he recalled it by Mr. Barnes, to
send this cable, and that the wo;ding came from Mr. Barnes.

Now, the duty officer also said that the next day when
he came in there was a-cable, which we have, and we
will mark that as Exhibit No. 8, which in toto said:

“"Do not pursue reference, would like to drop matter."

And that was signed singly by Tracy Barnes..

{The document referred to was
marked Bissell Exhibit No. 8

for identification.}
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Mr. diGenova. Now; the duty officer who had issued the
first cable about serious consideration, he had no perasonal

knowledge, but he had heard that Mr. Dulles had Eountermnnded

Pnone (Ares 202) S44-6000 T+
=

the original cable, talking about the possible removal,
and authorizing the approach’: to the asset, the Cuban pilot,
who actually attempted the crash of the plane which would

carry Raol Castro from Prague to Havana.

Do you have any personal knowledge as to why Mr, Dulles

would have countermanded, assuming that he did?

Mr. Bissell, I don't have any recollection, I could

T

surmise lots of things.

Mr. diGenova. What I want to ask you is this: do

you have an independent recellection that any assassination

efforts against the Cuban leaders which were being considered

4
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contmmplated simultaneous action against‘all three, other-
wise it would be useless action?

Mr. Bissell. The only evidence 1 know of, hard evidence;
is the Special Group minute to which I referred earlier,
which was an exhibit in earlier testimony.

Mr. diGenova. You are referring to the Merchant cable

70003

exchange of November 3, 19607
Mr. Bissell. That is correct.
Mr. diGenova. Now, Mr. Hinkxle, the duty officer,
has no personallkno%ledge~about'the rescission of that cable.

Does it seem to you upon reflection, knowing what you

A1D Ferst Strect, S.E., Wasthungian, D.C.
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know -=- for example, Mr. Dulles cable to the Congo personally

authorizing, apparently, the assassination of Mr. Lumumba,

"and $100,000 to do it -- is it inconsistent to your way of

thinking that he would have authorized that assassination and
would have rescinded this cable that would have apparently
authorized the assassination of Raé& Castro.

Mr. Bissell. Not inconsistent at all. I think it may
well have embodiedra judgment on Mr. Dulles part that this
effort concerning naéé Castro was altogether too risky, and
technically not sufficiently likely of success.

Mr. diGenova. During our initial telephone conversa-
tion on August 6 vou speculated, and you clearly identified it,
as mere speculation, that one of the reasops that Mr. Dulles,
assuming he did, ordered thaé initial cable countermanded wgs,_
first, too mény innocent persons on the plane would have
been killed, and second, that it was éo risky because there
had been just an initial approach of the asset and it wasn't
known whether or not he was a double agent, and thirdly., it
appeared that the contemplation of all three, the assassina-
tion of all three was being considered, and, the;efore, since
only Raol would'be on this plane that it would have resulted
in the dilemma that they sought to avoid, that is, if
he had been killed there would have been two ieft over, and
rhere may have been a reason that he ordered the countermand.

Would you take by that as a form of speculation at this
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point as one of the réﬁsonszﬁhat he would have countermanded
that cable?

Mr, Bissell. I would.

Prnong [Ares 2027 5446000

Mr, Schwarz. Could I follow up on the Congo, Exhibit
2, the Dulles cable to Leopoldville.

Now, we apparently read to you when I was out of the
room the first paragraph at least, which talks about the clear-
cut conclusion:

"If he continies to hold high office the inevitable

result would be chaos and at worst pave the way for Communist
takeover. Consequently, we conclude that his removal must

be an urgent ;nd prime objective, and under existing copditionﬂ
this must be a high priority of your covert action®.

And you have read that language as meaning killing, right

d
2
o
o
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Mr. BRissell, Yes,

Mr. Schwarz. I want to ask you if you continue to

read it as killing in the light of the third paragraph of

the cable which reads as follows:

"wo the extent that Ambassador may desire to be con-

0003

sulted you should seek his concurrence. If in any particular
case he does not wish to be consulted you can act en your

own authority where time does not permit reference here.

o

"Paragraph 4, this message has been seen and approved

Ry

e

5

at competent level of the Department of State".

Do you still believe in the light of the authorization

410 First Street, $.E., Wanngion, DLC.
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to discuss ;ﬁe m;fééf #ith(thé Ambassador that assasgination
was involved?

Mr. Bisseil. Yes, especially since there is evidence
here that it was discusséad with and.! approved at State, and
in the light of the background in this Special Group.

Mr. Schwarz, You don't think this ig referring to
a coup?

Mr. Bissell. I den't think so. But I can't be
perfectly certain. But I think it refers to more than that.
I think actually it is saying{ his removal by some means or
other is the very high pricrity objective. I woulgd infer
from this that what we know was discussed at least in the
Special Group, and that is that removal might be by the means
of assassination, although obviously others would he preferred.

Could I add one word in answer to that question. I am
almost certain I am correct, that the then Ambassador to
the Congo was Edward Gullion.

Mr. Baron. I believe it was Timberlake.

Mr. Bissell, I think Gullion had arrived by this
time. But certainly in Gullion's regime there was extremely
close collaboration between the Ambassader and the Chief of
Station. And the Ambassador was an individual who would have
been quite prepared to ctontemplate this kind of action.

Mr. Wides. Mr. Bissell, just to make sure the record

is complete in terms of your efforts to analyze that, if I
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rapresented to you that at the time themwas trafflc between
the station and headquarters in the normal African Divisien
channels regarding U.S. efforts to influence President
Kasavubu and others to dismiss Lumumba from political power as
premier, and also traffic relating to a takeover of the feal
power by certain military figures such as Mr, Mobutu, would
your reading of that cable still be that it suggests authori-
sation of assassination as opposed to possibly discussing

only authorization of removal of him from political power?

Mr+ Bissell. T think it authorizes removal. And I
think that probably Mr, Dulles would have sald, if you
can possibly really remove him through political power, that
is obviously the preferred course of action.

But I think this authorizes the whole tone of it very
strong measures indeed.

I say in support of that, there had been a record
established that even after Lumumba had been removed £from
political power and had taken refuge in the U.N. he was
still widely regarded as a mepace.

Mr. Dawson. I would like to follow very briefly on
this. I would like to ask you about this agent thaf you did
have a firm recollectién of being President of the Congo. He
was described as heing a well-placed or a very good agent,
was he not?

Mr. Bissell. I think he was a very good agent, and
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also he made an effective penetration of Lumumba's supporters
both in the Congo, and as it were, in the line of funding
and supply in Eurcpe.

Mr. Dawsen. Seo, he was in place, so to speak?

Mr. Bissell. Yes.

In other words, he was a dual agent.

Mr. Dawson. Did he have access directly to Lumumba?

Mr. Bissell. I think he did, yes.

Mr. Dawson. Do you remember having been told that he
gometime in November or December went to Stanleyville?

Mr. Bissell,. I don't remember the specific case, but
it fits the pattern very well., What I do remember is one
operation. But he knew.of,he was close enough to ~- he
was used as a courier from Lumumba, I think, first in the
capitol, and then later from Stanleyville to Europe.. And
on one occasion, because he had penetrated so effectively, he
was aware that a large amount of cash was being taken by two
other couriers down to the Congo, and as a result of his
awareness of that, and all the details of that trip, that
shipment was intercepted.

ér. Dawson. The Chief of Station testified about
having an agent that had access.

Would this have been the agent that he believed be
would have access to?

"Mr. Bissell. I believe he would have, yes.
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Mr. Dawson. Thank you.

Mr. Wides., Mr. Bissell, touching hriefly on Iﬁaonesfgg
L;-———"——""-_.}-

-when you testified to the Rockefeller Commission, and this

Prigne (Area 202) S48-6000

was reviewed very summarily when he testified before us, that

you recalled some possibility -- some planning of a possibility

. ’ e et e N
of assassinating(iffiffgjgprogresslng as far as the identifica-

tion of an asset who might be recruited for this purpose,
but the plan was never reached and never perfected to a
point where it was decided to go ahead.

Do you recall anything, or do you have any information

”

that would be relevant to our information that a Moslem asset

from the Middle fast was recrulited who was considered for

an operation inglndonesia!against gEEEEEngith the crypt
v

O ) .
TANLATION, and{an operation that in regard at least to the
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assassination\aspects had been started by Kim Roosevelt be-

cause of his ties with the Mid-East?

Coes that ring a bell at all?

Mr. Bissell. No, sir. That one I don't remember at
all. I remember encugh ¢of the plan ghat I referred to
know that what you speak of was a differcﬁt activity.

Mr. Wides.~ And the cone you referred to inveolved

indigenous frdonesiana?
L__‘_-_‘_’-—-—-’

L Washinglon, D.C, 2N003

* Mr. Bissell. 1 think it involved -- I don't know
' = . P
e :
what nationality the asset,: but I think it involved;

member aof an air crew on a commercial airline, -- not on a

310 First streer, S.E.
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commercial, T will take that back, on a flight that might

be chartered, ﬁfor Sukarno.f
e

i i

Mr. Wides. Either when you became DDP or before,
whether or net you were personall§ involved, did you ever hear
anything regarding any efforts by the-CIA to assassinate Nassez
and to send teams, assassination tems into Egypt for that
purpose?

Mr. Blssell. No, I never did. I could almost go sc far
as to say that that was one that was never even thought of.

Mr. Schwarz. We forgot to gsk you a question which we
ask $lmost all the other high people who come down here to
testify.

Looking back on things, now, -- and I hate to use thé
word get rid of, but iet me —--do .you think the U.S. should get

rid of assassination as a tool?

My. Bissell. I think in today's atmosphere the answer
is vyes,

Mr. Wides. Why do you think that?

Mr.Bissell. I think that to use means for the
advancement of policy of such a sort that in the pre-
vailing climate these days would be almest certainly dis-
approved of by a large majority of the legislative arm, and
the ﬁublic at large, and everybody else, is unwise unless
you can have absolute confidence of total security. And by

security I mean that outside of the two or three people who
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undertake the effort, nobody else will ever know about it.
Now, that circumstance doesn't obtain today, it never

has, but it certainly doesn't today. And I think the climate

Prone [Ares 202) 544-6000

{8 as I have described. And I, therefore, wculd eliminate this

method.

Mr. diGenova, I just have one question. I apolegize fo
jumping around, but part of this is to get you out of here.

When the phrase"receiving seriéus conaideration"” in
headquarters was used in that cable that we alluded to in

regard to the attempt to kill Raol Castro, what does that mean

[TV UUIURRRR o SN

to you when Tracy Barnes authorized that sort of language
to be used in a cable?
Mr. Bissell. It means that he had fought and talked

about this, and almost certainly that I have. And it
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may refer to considerations with Allen Dulles. T can't
tell how wide ranging they would be. Théy would probably

have involved J.C. King, the head of that division.

Mr. Schwarz. Did Barnes work for you?
Bissell. Yes, he &id.
Schwarz. He is now dead, isn't he?
Bissell. Yes.

diGenova. put that was not light language when

5.6, Wasningion, (0.0, T000)

it was sent to a station?
Mr. Bissell. No.

It was sent to encourage careful planning.

ALD Farst Siees,
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Schwarz.

r
{(Whereupon, at 4:25 p.m., the hearing was concluded.)
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